
SIUMUT INATSISARTUNI ILAASORTAATITAT / LANDSTINGSGRUPPEN

11. april 2011

I henhold til Inatsisartuts forretningsorden § 37 fremsendes hermed spørgsmål til Naalakkersuisut:

Spørgsmål: 

1. Der  blev  sendt  15.000  tons  ubearbejdet  hellefisk  i  2009  der  kunne  have  givet 
beskæftigelse, hvad er Naalakkersuisuts planer for forædling i Grønland?

2. Hvis der er planer for forædling, hvornår realiseres dette?
3. Er  der  udarbejdet  et  indhandlingsinstruks  indeholdende  et  fast  antal  kg  der  må 

indhandles per dag i Uummannaq regionen?
4. Er  den  fastsatte  mængede  der  må indhandles  pr.  dag  besluttet  for  at  forebygge 

overfiskeri i Uummannaq området?
5. Er  der  indkommet  ansøgning  om  indsættelse  af  indhandlingsskib  i  Upernavik 

område?
6. Kan Naalakkersuisut oplyse hvem ansøgerne er?
7. Har der været ansøgninger til  tilladelser til  indhandlingsskibe i  2009 og 2010 ved 

Upernavik?
8. Hvis  der  har  været  ansøgninger,  hvorfor  er  der  givet  afslag  til  indsættelse  af 

indhandlingsskibe i Upernavik området? 
9. Er der planer om at give tilladelse til indhandlingsskib i Uummannaq for i år?

(Medlem af Inatsisartut, Kristian Jeremiassen Siumut)

Begrundelse:
Qaasuitsoq Kommune er centrum for hellefiskefiskeriet og dog med en stor arbejdsløshed. I bare 
marts måned var der 1564 registrerede arbejdsløse i Qaasuitsup Kommunea, og den hellefisk der 
fiskes op sendes til andre lande og arbejdspladserne får de andre lande også.

Jeg ønsker derfor at vide af Naalakkersuisut, om de har planer om at sikre en større bearbejdning 
af fisken her i landet og dermed sikre arbejde til folket.

Hvis Naalakkersuisuit har planer om at man forarbejder fisken mere her i landet, da vil jeg gerne 
vide hvornår disse planer skal realiseres.

Jeg  ønsker  samtidig  også  gerne  vide,  om det  er  korrekt,  at  man  har  lavet  bestemmelser  for 
Uummannaq  regionen  om  hvor  maget  max  kg  man  må  indhandle  af  hellefisk  per  dag  per 
indhandling. Dette er blevet informeret mig fra befolkningen i regionen.

Jeg vil gerne vide, hvad begrundelserne er for denne bestemmelse, er det for at mindske mulig 
overfiskning? Jeg mener,  at denne form for indkrænkning af fiskernes indhandlingsmuligheder 
skaber stor uro og er usundt for fiskeriet og familierne. Man kan ikke fastsætte bestemmelser hvori 
man siger, at  denne dag skal der indhandles og andre dage ikke, idet livet  er nu sådan skruet 
sammen for fiskerne. Man vil gerne fiske og indhandle ind for en given tid og frihed.

Fiskerne i Upernavik området ønsker også bedre priser for deres fisk. Jeg ønsker at vide, om man 
har planer om at give tilladelse til indhandlingsskib i området for dette år? Hvis der gives tilladelse 
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til indhandlingsskib i Upernavik vil det helt sikkert gavne fiskerfamilierne og priserne bliver bedre 
og dermed give større skatte indtægter til Qaasuitsup Kommunea.

Jeg vil gerne vide om man i årene 2009 og 2010 har givet tilladelser til indhandlingsskibe. Hvis 
man har givet afslag på ansøgningerne vil jeg samtidig også gerne vide hvad begrundelserne har 
været for afslag på ansøgning.

Er der planer om at give tilladelse til  indhandlingsskibe for i  år  som kan være i Uummannaq 
regionen for  i  år.  Hvis  der  gives  tilladelse  til  et  indhandlingsskib  vil  dette  helt  sikkert  gavne 
fiskerfamilierne  og dermed også bedre priser for indhandlingen.  Dette vil  helt  sikkert  for stor 
betydning for Qaasuitsup Kommunea. 

Jeg ønsker, at spørgsmålene skal være besvarede inden 10 arbejdsdage er ovre.
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